

المؤتمر العالمي الخامس لرؤساء البرلمانات (2020)

الاجتماع الأول للجنة التحضيرية

(جنيف، 08-99 شباط/فبراير 2019)

CONF-2020/PrepCom1/5(b)-R.1 2019 كانون الثاني/يناير 2019 PrepCom1 البند 5

المضي بجدول أعمال المؤتمرات العالمية السابقة لرؤساء البرلمانات (لبرلمانات، والديمقراطية، وسيادة القانون

العمل الذي تعهد به الاتحاد البرلماني الدولي، والمنظمات الأخرى لتعزيز مهام التمثيل، والتشريع، والرقابة للبرلمانات كمؤسسات أساسية للديمقراطية.

1. في جميع أنحاء العالم، يتم وضع القيم الجوهرية للديمقراطية موضع شك. تنزلق عدة بلدان نحو الأنظمة الاستبدادية، وتصبح الديمقراطيات الليبرالية أقل ليبرالية وتسامح، وتواجه حرية التعبير تحديات متزايدة. إن المواطنين قلقون حيال عدم قدرة الديمقراطيات على معالجة القضايا الملحة الراهنة، بما في ذلك النزاع، والفقر، والهجرة، والتفاوتات الاقتصادية والاجتماعية المتزايدة، وعدم احترام حقوق الإنسان، والتقدم البطيء في المساواة الجندرية واستمرار العنف ضد النساء والفتيات، بالإضافة إلى تغير المناخ. في العام 2018، لقد شهدنا على أكبر سقوط لمفهوم مؤشر الديمقراطية منذ العام 2010. لقد أشارت الاستبيانات العالمية المتعددة أن الديمقراطية في تراجع متزايد. لقد خاب أمل المواطنون بأداء الحكومة، وهي تفقد الثقة في المؤسسات السياسية، وبالتالي بالديمقراطية نفسها. يشعر الأغلبية من الناس حول العالم أنه ليس لديهم صوت في السياسات وأن الحكومات لا تعمل لمصلحتهم. لا تعمل لمصلحتهم. لا تعمل لمصلحتهم. لا تعمل لمصلحتهم مشكلة "من قبل الشعب" وتعمل "من أجل الشعب".



¹ مؤشر الديمقراطية للعام 2018 – تقرير وحدة الذكاء الاقتصادي، استبيان القيم العالمية، يوروباروميتير، لاتينوباروميترو وأفروباروميتير. 2 (51% و 58% على التوالي)، مؤشر قياس الديمقراطية (DPI).

- 2. يعتبر دور البرلمانات حاسماً في مواجهة هذه التحديات. يمكن تحقيق التقدم نحو الديمقرطية للجميع فقط في حال توافر البرلمانات الديمقراطية التي تمثل إرادة الشعب. لكن، تواجه البرلمانات اليوم أيضاً الكثير من التحديات التي تؤثر على قدرتها على تجسيد القيم الجوهرية للبرلمان الديمقراطي ممثل، ومفتوح وشفاف، ومتاح، وخاضع للمساءلة وفعال.
- 3. إن الإعلان الذي اعتمده المؤتمر العالمي لرؤساء البرلمانات في العام 2015، يؤمن تشخيص واضح لحالة الديمقراطية ويحدد طريقة للمضي قدماً. تلخض هذه الورقة الأنشطة التي يقوم بحا الاتحاد البرلماني الدولي منذ العام 2015 من أجل تعزيز البرلمانات وتنفيذ إعلان الرؤساء.
- 4. إن استراتيجية الاتحاد البرلماني الدولي لفترة 2017-2021، التي تم تحضيرها بتوجيه من البرلمانات الأعضاء، تحدد الرؤية، والمهمة وأهداف المنظمة. تحدد هدفين رئيسيين لبناء برلمانات قوية وديمقراطية وحشدها حول خطة التنمية العالمية. كما أنها تشدد على الإجراءات التي يجب أن يتخذها المجتمع البرلماني من أجل تحقيقها.
- 5. خلال الجمعية العامة الـ137 للاتحاد البرلماني الدولي في تشرين الأول/أكتوبر 2017، اعتمد بالإجماع القرار المعنون مشاركة تنوعنا: الذكرى السنوية الـ20 للإعلان العالمي حول الديمقراطية. يعيد هذا القرار تأكيد دعم أعضاء الاتحاد البرلماني الدولي للإعلان العالمي للديمقراطية ويقر بصلاحيته كمعيار دولي لتوجيه الحكومات، والبرلمانات، والمواطنين لمواجهة التحديات التي تتعرض لها الديمقراطية اليوم.
- 6. من المهم اغتنام كل فرصة لتعزيز مفهوم الديمقراطية، لإظهار معنى الديمقراطية في الممارسة، وللاستماع إلى آمال الشعوب ومخاوفها. بمناسبة اليوم العالمي للديمقراطية للعام 2017، أطلق الاتحاد البرلماني الدولي عريضة دولية للدفاع عن الديمقراطية انخرط الآن! يعتبر اليوم العالمي للبرلمانية الذي احتفل به للمرة الأولى في العام 2018 الاتحاد البرلماني الدولي وعدد من البرلمانات الأعضاء، فرصة للاحتفال بالبرلمانات كحجر أساس للديمقراطية، وكمؤسسات مصممة لتحسين حياة الناس الذين يمثلوهم. اختارت الجمعية العامة للأمم المتحدة تاريخ (30 حزيران/يونيو) في القرار 278/72 ليصادف مع ذكرى الاجتماع الأول للاتحاد البرلماني الدولي في العام 1889.



- 7. في اليوم العالمي للديمقراطية في العام 2018، أطلق الاتحاد البرلماني الدولي قاعدة بيانات "بارلاين" المفتوحة حول البرلمانات الوطنية. توفر بارلين الجديدة بيانات مرجعية حول تشكيلة البرلمانات وسبل عملها، مثل البيانات حول التغييرات في عمر وجنس البرلمنيين حول العالم عبر الزمن. يعتبر "بارلاين" الجديد مورداً فريداً للبرلمانات، والباحثين وكل الذين يرغبون أن يعرفوا عن البرلمانات، ويدعم صنع السياسة القائمة على الأدلة عبر تأمين منظور مقارن حول البرلمانات في العالم.
- 8. تقر خطة التنمية المستدامة للعام 2030 أهمية المؤسسات الفعالة لتحقيق المجموعة الكاملة لأهداف التنمية. كجزء من عمل الاتحاد البرلماني الدولي حول أهداف التنمية المستدامة، يضع وسائل لتمكين البرلمانات من تقييم التقدم المحرز ومراقبته في ضوء الهدف 16 من أهداف التنمية المستدامة، خاصة المقصدين 16.6 (إنشاء مؤسسات فعالة وشفافة وخاضعة للمساءلة) و 16.7 (ضمان اتخاذ القرارات على نحو مستجيب للاحتياجات وشامل للجميع وتشاركي وتمثيلي على جميع المستويات).
- 9. عهدت الأمم المتحدة إلى الاتحاد البرلماني الدولي بالوصاية على مؤشرين من مؤشرات أهداف التنمية المستدامة، 5.5.1 الشياء التي تشغلها النساء في البرلمانات الوطنية و 16.7.1 (أ) على نسبة مناصب صنع القرار في البرلمانات الوطنية حسب العمر والجنس. يعترف هذا بدور المؤسسات التمثيلية في التنمية المستدامة، وكذلك بالدور التنظيمي للاتحاد البرلماني الدولي في جمع البيانات من جميع البرلمانات.
- 10. عبر وضع القيم للبرلمانات الديمقراطية وتأمين دعم تقني، يساعد الاتحاد البرلماني الدولي البرلمانات على بناء قدرتها المؤسساتية وتعزيز مهامها الرئيسية. يسلط التقرير البرلماني العالمي للعام 2017، بعنوان الرقابة البرلمانية: قدرة البرلمان على مساءلة الحكومة، الضوء على واحدة من أصعب مهام البرلمان. يستند التقرير الذي تم نشره بالتعاون مع برنامج الأمم المتحدة الإنمائي، إلى مساهمات 150 برلماناً وطنياً. يقدم 28 توصية ترقى إلى سيناريو للتغيير لصالح رقابة ومساءلة أقوى.
- 11. يرسم التقرير البرلماني العالم 2017 صورة مختلطة عن كيفية ممارسة الرقابة من قبل البرلمانات. في بعض المفاهيم، يمكن لطرح الأسئلة والمواقف الحكومية الصعبة أن تشكل مخاطر كبيرة للبرلمانيين، خاصة من المعارضة،



بحسب ما يشهد عدد الحالات المعروضة على لجنة حقوق الإنسان للبرلمانيين التابعة للاتحاد البرلماني الدولي. أما في البعض الآخر، يمكن أن تكون القوانين ومهمة الرقابة البرلمانية موجودة، لكن يمكن للبرلمانات أن تفتقد للقدرة أو الإرادة للاستفادة الكاملة منها. يتضمن التقرير عدة نماذج مبتكرة عن كيفية تمكن البرلمانيين إجراء الرقابة بطريقة بناءة لمصالح جميع المواطنين.

- 12. وقد برزت حماية حقوق الإنسان وتعزيزها بشكل كبير في عمل الجمعيات العامة للاتحاد البرلماني الدولي ورئيس وأمين عام الاتحاد البرلماني الدولي. لقد نظرت الجمعيات العامة للاتحاد البرلماني الدولي في التحديات المواضيعية المتنوعة مثل حماية الحق في الخصوصية، وتعزيز حقوق الإنسان كجزء لا يتجزأ من منع النزاعات، وإدراج حقوق الإنسان في تنفيذ أهداف التنمية المستدامة. في الأونة الأخيرة، ركز الاتحاد البرلماني الدولي على حشد الدعم البرلماني لتنفيذ الاتفاقات العالمية بشأن الهجرة واللاجئين.
- 13. يواجه البرلمانيون في جميع أنحاء العالم عمليات انتقامية بسبب قيامهم بعملهم ورفع صوتهم نيابة عن الشعب الذي انتخبهم. لقد تضاعف عدد النواب المتضررين والذين لفتت حالاتهم انتباه الاتحاد البرلماني الدولي في السنوات الخمس الماضية. سجل العام 2018 رقماً قياسياً جديداً محزناً مع 564 نائباً تضرروا في 43 دولة. إنه أكبر عدد من حالات انتهاك حقوق الأعضاء البرلمانيين في دفاتر الاتحاد البرلماني الدولي منذ إنشاء لجنته المعنية بحقوق الإنسان للبرلمانيين قبل أكثر من 40 عاماً، التي تقود عمل الاتحاد البرلماني الدولي لحماية البرلمانيين خطر.
- 14. تكسب البرلمانات وآليات الأمم المتحدة لحقوق الإنسان الكثير من التعاون الوثيق في ضمان التنفيذ الأفضل للمعايير الدولية لحقوق الإنسان محلياً. في السنوات الخمس الماضية، شجع الاتحاد البرلماني الدولي البرلمانات على المشاركة في عمل مجلس حقوق الإنسان التابع للأمم المتحدة ومراجعته الدورية الشاملة، وكذلك بشكل متزايد، للهيئات الرئيسية المنشأة بموجب معاهدات الأمم المتحدة التي تشرف على تنفيذ معاهدات حقوق الإنسان، بما في ذلك اللجنة المعنية بالقضاء على التمييز ضد المرأة (CEDAW). نظم الاتحاد البرلماني الدولي، بالتعاون مع مفوضية الأمم المتحدة السامية لحقوق الإنسان، ندوات لبناء القدرات الإقليمية للبرلمانيين حول العالم وتزويدهم بالأدوات اللازمة لينخرطوا أكثر في تعزيز وحماية حقوق الإنسان.



- 15. كما شجع الاتحاد البرلماني الدولي بنشاط اتخاذ إجراءات أقوى من قبل مجلس حقوق الإنسان التابع للأمم المتحدة لتعزيز التآزر مع البرلمانات ودمج عمل الأخيرة بشكل أفضل في اعتباراتها. بفضل بذل هذه الجهود، في السنوات الأخيرة، اعتمد مجلس حقوق الإنسان التابع للأمم المتحدة قرارات، وأنتج تقارير، ونظم حلقات نقاش لدعم مساهمة برلمانية أقوى وتعزيز التعاون مع البرلمانات.
- 16. دعا إعلان رؤساء البرلمانات للعام 2015 إلى بذل جهود أكبر لإنحاء جميع أشكال التمييز ضد النساء والفتيات بحدف تمكينهن وتحقيق المساواة بين الجنسين. في عامي 2016 و 2018، دعت قمم رئيسات البرلمانات التي عُقدت على التوالي في دولة الإمارات العربية المتحدة، وبوليفيا، ودعت جميع البرلمانات إلى تكثيف إجراءاتما للقضاء على جميع الأشكال التمييز ضد النساء والفتيات في القانون والممارسة وجميع أشكال العنف ضد المرأة، بما في ذلك العنف في السياسة. كما دعت إلى اتخاذ إجراءات قوية لتعزيز التكافؤ في السياسة.
- 17. إن قرار الاتحاد البرلماني الدولي للعام 2016 الحرية للنساء للمشاركة في العمليات السياسية بالكامل، وبشكل آمن ومن دون أي تدخل: بناء الشراكات بين الرجال والنساء من أجل تحقيق هذا الهدف، يحث البرلمانات على وضع مهلة محددة تكون فيها نسبة 30% من البرلمانيين من النساء، ووضع مهلة محددة لتبلغ فيها هذه النسة 50%.
- 18. في العامين 2016 و2018، نشر الاتحاد البرلماني الدولي دراستين حول التمييز الجنسي، والتحرش والعنف ضد النساء في البرلمان، وتم إجراء دراسة العام 2018 بالشراكة مع الجمعية البرلمانية لمجلس أوروبا. استناداً لسلسلة مقالات متعمقة، كشفت الدراستين مستويات مثيرة للقلق حول التحرش الجنسي والعنف والتهديدات النفسية ضد النساء البرلمانيات. يجب أن تتخذ البرلمانات إجراءات قاسية وفعالة للقضاء على جميع أشكال العنف ضد الأعضاء النساء والموظفات. سيصدر الاتحاد البرلماني الدولي في العام 2019 توجيهات لدعم البرلمانات في هذه الجهود.



- 19. لسد الفجوة في المعلومات الكمية والنوعية حول مشاركة الشباب، لقد تولى الاتحاد البرلماني الدولي منذ العام 2014 مهمة المراقب الدولي حول مشاركة الشباب في البرلمان. تُنشر البيانات والمعلومات في التقارير المقدمة كل سنتين عن مشاركة الشباب في البرلمانات الوطنية. كشف تقرير العام 2018 أن نسبة 2.2 % فقط من أعضاء البرلمان في العالم هم تحت سن الـ 30 ، و 5.15 % هم تحت سن الـ 40 ، و 2018 . ويعتبر ذلك تحسناً طفيفاً عن الوضع الذي لوحظ في تقرير العام 2016.
- 20. بدأت تظهر نتيجة الدعوات المكررة لزيادة مشاركة الشباب، عبر التنسيق بين العمر والجدارة وسن الاقتراع واعتماد إجراءات خاصة مثل الحصة المخصصة للشباب. لقد اعتمد منتدى البرلمانيين الشباب للاتحاد البرلماني الدولي أهدافاً شبابية لتلاقي جميع البلدان، وساهمت دعوة الاتحاد البرلماني الدولي في دعم الجهود الوطنية لزيادة مشاركة الشباب في نيجيريا، على سبيل المثال، تم اعتماد مشاريع القوانين المعروفة برلست صغيراً للترشح، لخفض سن الأهلية للمنصب السياسي.
- 21. يتتبع تقريران للبرلمانات الإلكترونية العالمية للاتحاد البرلماني الدولي في عامي 2016 و 2018 كيفية استخدام البرلمانات للتكنولوجيا لدعم وظائفها الأساسية، وتسليط الضوء على الاتجاهات الناشئة. يثبت تقرير العام 2018 أن استخدام التكنولوجيا في البرلمانات بدأ يرقى إلى مستوى إمكاناته. إن المزيد من الأدلة على كيفية دعم التكنولوجيا للابتكار في العمليات البرلمانية، من خلال العمل كمحفز للتحديث، والتغيير الثقافي، وشفافية أكبر وتمثيل أكثر فعالية، كانت مرئية في المؤتمر العالمي الأخير للبرلمان الإلكتروني في كانون الأول/ديسمبر 2018.
- 22. لقد غيرت وسائل التواصل الاجتماعي طريقة التواصل ومشاركة المعلومات بين الشعب والبرلمانات والأعضاء المنتخبين. تستمع شبكات التواصل لمطالب المواطنين، وبشكل خاص مطالب الشباب. فهم يريدون أن يتم سماع صوتهم واحترامه. أصبح الآن من المهم أكثر من أي وقت مضى دعم القانون وتمكين المواطنين من المشاركة الكاملة في عمليات صنع القرار. وأكد البرلمانيون في المؤتمر العالمي الأخير للبرلمان الإلكتروني أن وسائل التواصل الاجتماعي تقرب البرلمانات والبرلمانيين من المواطنين وتساعدهم على إعلامهم وإشراكهم والاستماع إليهم. ومع



ذلك، فإن نفس الوسائل تؤدي إلى آثار سلبية، مثل التضليل ، و"الأخبار المزيفة" والسلوكيات المسيئة، التي تسعى البرلمانات للعثور على تدابير التصدي المناسبة لها.

- 23. إن الممارسات الجيدة في وسائل التواصل الاجتماعي هي أحد المواضيع التي يتناولها مركز الابتكار في البرلمان، الذي أُطلق في كانون الأول/ديسمبر 2018 كشراكة بين الاتحاد البرلماني الدولي والبرلمانات لدعم الابتكار البرلماني من خلال تحسين استخدام الأدوات الرقمية. يرتكز هذا الهيكل اللامركزي على سلسلة من المحاور البرلمانية واستفاد من دعم مجموعة أساسية من البرلمانات في البرازيل، وشيلي، والبرتغال، وزامبيا، والبرلمان الأوروبي.
- 24. أشاد إعلان رؤساء البرلمانات للعام 2015 بالمبادئ المشتركة لدعم البرلمانات التي اعتمدها الاتحاد البرلماني الدولي في تشرين الأول/أكتوبر 2014 وأوصى أن يتم توجيه جميع البرلمانات والمنظمات ذات الصلة بحاكإجراء لتعزيز البرلمان والديمقراطية. حتى الآن، اعتمد 122 برلماناً ومنظمات شريكة المبادئ المشتركة.
- 25. يكمن نهج التطوير الذاتي التنظيمي في جوهر المبادئ المشتركة، أي أن البرلمان يجب أن يكون في الصدارة في أي جهد لتعزيز وتحويل قدرات المؤسسة: البرلمان وحده هو المسؤول عن تنميته. تتطور الجوانب التنظيمية في البرلمان باستمرار، وتحتاج إلى أن تدار وفقاً لذلك.
- 26. من أجل دعم الجهود البرلمانية لتعزيز مؤسسات البرلمانيين، أنتج الاتحاد البرلماني الدولي سلسلة من مجموعات أدوات التقييم الذاتي لمساعدة البرلمانات على تقييم أدائها في مجالات مختلفة، بما في ذلك المساواة بين الجنسين، وأهداف التنمية المستدامة ومؤسسة البرلمان بأكملها. عمل نحج التقييم الذاتي كإطار عمل لأعضاء البرلمانات في جورجيا، ومالي، وزامبيا وغيرها من الدول لتحديدنقاط القوة والضعف في المؤسسة، وكذلك الأولويات للتغيير. قد ترغب البرلمانات الأخرى في دراسة كيف يمكن لنهج التقييم الذاتي الطوعي هذا أن يساعدهم على تحقيق أولوياتهم الإنمائية.
 - 27. يرغب أعضاء اللجنة التحضيرية طرح الأسئلة التالية:



- (أ) ما هي التحديات الأساسية للبرلمانات والديمقراطية اليوم؟ كيف يمكن للبرلمانات مواجهة هذه التحديات؟ ماذا تفعل البرلمانات لتصبح أكثر تمثيلاً، وانفتاحاً للمشاركة العامة في صنع القرار؟ كيف يمكن للبرلمانات تأمين روابط قوية مع المواطنين؟
- (ب) كيف يمكن للاتحاد البرلماني الدولي مساعدة البرلمانات لممارسة دورها بشكل فعال بما يتماشى مع البرلمانات الديمقراطية؟
- (ج) ماذا يجب أن تفعل البرلمانات لمعالجة التمييز ضد النساء والفتيات؟ كيف يمكن تسريع الجهود نحو التكافؤ في البرلمان؟ ما هي النجاحات الأخيرة التي يمكن تحديدها؟ ماذا يجب أن تفعل البرلمانات لإلغاء التمييز الجنسي، والتحرش، والعنف ضد النساء البرلمانيات والموظفات؟
- (د) كيف يمكن للبرلمانات أن تتصدى لبرنامج عمل حقوق الإنسان المتطور وطنياً ودولياً؟ كيف يمكنها المساهمة بشكل أكثر فعالية في آليات حقوق الإنسان التابعة للأمم المتحدة مثل مجلس حقوق الإنسان واستعراضه الدوري الشامل أو اتفاقية القضاء على جميع أشكال التمييز ضد المرأة؟ كيف يمكنهم المساعدة في ضمان أن يتمكن الأعضاء القيام بعملهم من دون خوف من الانتقام، أو الانتقام الفعلى، وأن يتمكن غيرهم من المعنيين في المناقشة العامة أن يتكلموا بحرية؟
- (ه) ماذا تفعل البرلمانات لزيادة مشاركة الشباب في السياسة؟ هل جرى أي تطور حيال هذا الموضوع؟ ما هي الممارسات الجيدة الأخيرة لتمكين الشباب، بما في ذلك من خلال التعليم والتوظيف؟
 - (و) كيف تأخذ البرلمانات المبادرة لتطوير نفسها، وماذا يساعد البرلمانات لتعزيز مؤسستها؟





Fifth World Conference of Speakers of Parliament (2020)

First meeting of the Preparatory Committee (Geneva, 8-9 February 2019)

PrepCom1 Item 5 CONF-2020/PrepCom1/5(b)-R.1 24 January 2019

Advancing the agenda of previous World Speakers' Conferences

(b) Parliaments, democracy and the rule of law

Work undertaken by the IPU and other organizations to strengthen the representative, legislative and oversight functions of parliaments as key institutions of democracy.

- 1. Across the world, the core values of democracy are being brought into question. Many countries are sliding toward authoritarian regimes, liberal democracies are becoming less liberal and tolerant, and freedom of expression is increasingly challenged. Citizens are frustrated with the seeming inability of democracies to address the most pressing issues of the day, including conflict, poverty, migration, rising economic and social inequalities, lack of respect for human rights, slow progress in gender equality and the persistence of violence against women and girls, as well as climate change. In 2018, we witnessed the biggest fall of the perception of democracy index since 2010. Various global surveys¹ have indicated that confidence in democracy is on the wane. Citizens are disappointed with the functioning of government, and are losing confidence in political institutions, and ultimately in democracy itself. A majority of people around the world feel like they have no voice in politics and that their governments are not acting in their interest². They have little faith that their government is formed "by the people" and works "for the people".
- 2. The role of parliaments is crucial in addressing these challenges. Progress on democracy, for everyone, can be achieved only if there are strong, democratic parliaments that represent the will of the people. Parliaments today, however, are also facing many challenges that influence their ability to embody the core values of a democratic parliament—one that is representative, open and transparent, accessible, accountable and effective.
- 3. The Declaration adopted by the 2015 World Conference of Speakers provides a clear diagnosis of the state of democracy and sets out a way forward. This paper summarizes the activities carried out by the Inter-Parliamentary Union since 2015 to strengthen parliaments and give effect to the Speakers' Declaration.
- 4. Prepared under the guidance of its Member Parliaments, the IPU Strategy 2017-2021 sets the vision, mission and objectives of the organization. It identifies two overarching goals of building strong, democratic parliaments and mobilizing them around the global development agenda. It also outlines the actions that need to be taken by the parliamentary community to achieve them.

Democracy Index 2018 - The Economist Intelligence Unit Report, World Values Survey (WVS), Eurobarometer, Latinobarometro and Afrobarometer.

² (51% and 58% respectively), The Democracy Perception Index (DPI).

- 5. The resolution entitled *Sharing our diversity: The 20th anniversary of the Universal Declaration on Democracy* was adopted unanimously by the 137th IPU Assembly, in October 2017. The resolution reaffirms IPU Members' support for the Universal Declaration on Democracy and recognizes its validity as an international standard to guide governments, parliaments and citizens through today's many challenges to democracy.
- 6. It is important to take every opportunity to promote the concept of democracy, to show what democracy means in practice, and to listen to people's hopes and frustrations. On the occasion of the 2017 *International Day of Democracy*, the IPU launched an international petition in defence of democracy *Get engaged now!* The International Day of Parliamentarism, observed for the first time in 2018 by the IPU and a number of member parliaments, is an opportunity to celebrate parliaments as the cornerstone of democracy, and as institutions designed to improve the lives of the people they represent. The date (30 June) was chosen by the United Nations General Assembly in resolution 72/278 to coincide with the anniversary of the first meeting of the IPU in 1889.
- 7. On the International Day of Democracy in 2018, the IPU released the New Parline open data platform on national parliaments. New Parline provides reference data on the composition and working methods of parliaments, such as data on changes in the age and sex of parliamentarians around the world over time. New Parline is a unique resource for parliaments, researchers and all those who want to know about parliaments, and supports evidence-informed policy-making by providing a comparative perspective on the world's parliaments.
- 8. The 2030 Agenda for Sustainable Development recognizes the importance of effective institutions for achieving the entire set of development goals. As part of its action on the Sustainable Development Goals (SDGs), the IPU is designing tools to enable parliaments to assess and monitor their progress against SDG 16, particularly its targets 16.6 (Develop effective, accountable and transparent institutions) and 16.7 (Ensure responsive, inclusive, participatory and representative decision-making at all levels).
- 9. The United Nations has entrusted the IPU with the custodianship for two SDG indicators, 5.5.1 on the proportion of seats held by women in national parliaments and 16.7.1(a) on the proportion of decision-making positions in national parliaments by age and sex. This acknowledges the role of representative institutions in sustainable development, as well as the IPU's convening role in gathering data from all parliaments.
- 10. By setting standards for democratic parliaments and providing technical support, the IPU helps parliaments to build their institutional capacity and strengthen their key functions. The 2017 Global Parliamentary Report entitled *Parliamentary oversight: Parliament's power to hold government to account* shines the spotlight on one of parliament's critical functions. The report, co-published with UNDP, is based on the contributions of 150 national parliaments. It makes 28 recommendations that amount to a scenario for change in favour of stronger oversight and accountability.
- 11. The 2017 Global Parliamentary Report paints a mixed picture of how oversight is practiced by parliaments. In some contexts, asking questions and challenging governmental positions can bring significant risks for parliamentarians, particularly from the opposition, as the number of cases before IPU's Committee on the Human Rights of Parliamentarians can testify. In others, the rules and mandate for parliamentary oversight may be in place, but parliament may lack the capacity or will to make full use of them. The report captures many creative examples of how parliamentarians can carry out oversight in a constructive manner in the interests of all citizens.
- 12. The protection and promotion of human rights have featured prominently in the work of IPU Assemblies and of the IPU President and Secretary General. IPU Assemblies have looked at thematic challenges as diverse as the protection of right to privacy, the promotion of human rights as an integral part of conflict prevention, and the inclusion of a human rights lens to the implementation of the SDGs. More recently, the IPU has focused on galvanizing parliamentary support for the implementation of the global compacts on migration and refugees.

- 13. Every year around the world parliamentarians face reprisals for doing their job and raising their voice on behalf of the people who elected them. The number of MPs affected and whose cases have been brought to the attention of the IPU has almost doubled in the last five years. The year 2018 set a sad new record with 564 MPs affected in 43 countries. This is the highest number of cases involving the violation of MPs rights on the IPU's books since the establishment of its Committee on the Human Rights of Parliamentarians over 40 years ago, which spearheads the IPU's work to protect parliamentarians at risk.
- 14. Parliaments and UN human rights mechanisms stand much to gain from closer cooperation in ensuring better implementation of international human rights standards domestically. Throughout the last five years, the IPU has encouraged parliaments to become involved in the work of the UN Human Rights Council and its Universal Periodic Review and, increasingly as well, of key UN treaty bodies that oversee the implementation of human rights treaties, including the Committee on the Elimination of Discrimination against Women (CEDAW). The IPU, in collaboration with the Office of the United Nations High Commissioner for Human Rights (OHCHR), has organized regional capacity-building seminars for parliamentarians around the globe and provided them with the necessary tools to become more engaged in the promotion and protection of human rights.
- 15. The IPU has also actively promoted stronger action by the UN Human Rights Council to enhance synergies with parliaments and to better integrate the latter's work into its own considerations. Thanks in no small measure to these efforts, in recent years, the UN Human Rights Council has adopted resolutions, produced reports and organized panel discussions in support of a stronger parliamentary contribution and of enhanced cooperation with parliaments.
- 16. The 2015 Speakers' Declaration called for greater efforts to end all forms of discrimination against women and girls with the view to achieving their empowerment and making gender equality a reality. In 2016 and 2018, the summits of women Speakers of parliament held respectively in the United Arab Emirates and Bolivia called on all parliaments to step up their action to eliminate all forms of discrimination against women and girls in law and practice and all forms of violence against women, including violence in politics. They also called for strong action to be taken to promote parity in politics.
- 17. The 2016 IPU Resolution *The freedom of women to participate in political processes fully, safely and without interference: Building partnerships between men and women to achieve this objective strongly urges parliaments to set a deadline by which at least 30 per cent of parliamentarians should be women and to set a further deadline by which that proportion should reach 50 per cent.*
- 18. In 2016 and 2018, the IPU published two studies on sexism, harassment and violence against women in parliament, the 2018 one in partnership with the Parliamentary Assembly of the Council of Europe (PACE). Based on a series of in-depth interviews, both studies revealed alarming levels of sexual harassment, psychological violence and threats against women parliamentarians. Strong commitments should be made and efficient actions taken by parliaments to eradicate all forms of violence against their women members and staff. Guidelines to support parliaments in such efforts will be issued by the IPU in 2019.
- 19. To fill a gap in quantitative and qualitative information on youth participation, the IPU has served since 2014 as an international observatory on youth participation in parliament. Data and information is published in biennial reports on youth participation in national parliaments. The 2018 report revealed that only 2.2 per cent of the world's MPs are under the age of 30, 15.5 per cent are under the age of 40, and 28.1 per cent are under the age of 45. This is a slight improvement from the situation observed in the 2016 report.
- 20. Reiterated calls to increase youth participation, by aligning the age of eligibility with the voting age and adopting special measures such as youth quotas, are beginning to produce results. The IPU Forum of Young Parliamentarians has adopted youth targets for all countries to meet and IPU's advocacy has contributed to supporting national efforts to increase youth participation. In Nigeria, for example, bills known as *Not Too Young to Run* were adopted to lower the age of eligibility to political office.
- 21. Two IPU World e-Parliaments Reports in 2016 and 2018 track how parliaments are using technology to support their core functions, and highlight emerging trends. The 2018 report establishes that use of technology in parliaments is beginning to live up to its potential. Further evidence of how technology supports innovation in parliamentary processes, by acting as a catalyst for modernization, culture change, greater transparency and more effective representation, was visible at the most recent World e-Parliament Conference in December 2018.

- 22. Social media has changed the way people, parliaments and elected members communicate, share ideas and share data. Social networks amplify citizen's demands, and in particular those of young people. They want their voice to be heard and respected. It is more vital than ever for the rule of law to be upheld and for citizens to be able to participate fully in decision-making processes. Parliamentarians at the most recent World e-Parliament Conference confirmed that social media tools are bringing parliaments and parliamentarians closer to citizens, and helping them inform, engage and listen. Yet the same tools also generate adverse effects, such as disinformation, "fake news" and abusive behaviours, to which parliaments are challenged to find appropriate responses.
- 23. Good practices in social media is one of the themes being taken up by the Centre for Innovation in Parliament, launched in December 2018 as a partnership between the IPU and parliaments to support parliamentary innovation through improved use of digital tools. This decentralized structure is based around a series of parliamentary hubs and has benefitted from the support of a core group of parliaments in Brazil, Chile, Portugal, Zambia, and the European Parliament.
- 24. The 2015 Speakers' Declaration commended the Common Principles for Support to Parliaments that the IPU had adopted in October 2014 and recommended that all parliaments and relevant organizations be guided by them as a measure to strengthen parliament and democracy. To date, the Common Principles have been endorsed by 122 parliaments and partner organizations.
- 25. At the heart of the Common Principles lies an organizational self-development approach, namely, that parliament should be in the lead in any effort to strengthen and transform the institution's capacities: only parliament can take responsibility for its own development. The organizational aspects of parliament are constantly evolving and need to be managed accordingly.
- 26. To support parliamentary efforts to strengthen their institution, the IPU has produced a series of self-assessment toolkits to help parliaments to evaluate their performance in different areas, including gender equality, the SDGs and the whole institution of parliament. The self-assessment approach has served as a framework for members of parliaments in Georgia, Mali, Zambia, among others, to identify the institution's strengths and weaknesses, as well as priorities for change. Other parliaments may wish to examine how this voluntary self-assessment approach could help them to achieve their development priorities.
- 27. Members of the Preparatory Committee may wish to address the following questions:
- (a) What are the main challenges to parliament and democracy today? How can parliaments address these challenges? What are parliaments doing to be more representative, and open to public participation in decision making? How can parliaments ensure strong links with citizens?
- (b) How can IPU assist parliaments to effectively exercise their role in line with standards for democratic parliaments?
- (c) What do parliaments need to do to address discriminations against women and girls? How to speed up efforts towards parity in parliament? What recent successes can be identified? What do parliaments need to do to eliminate sexism, harassment and violence against women parliamentarians and staff?
- (d) How best can parliaments address the evolving human rights agenda nationally and internationally? How can they contribute more effectively to UN human rights mechanisms such as the Human Rights Council and its UPR or CEDAW? How can they help ensure that their own members can carry out their work without fear of reprisals, or actual reprisals, and that other stakeholders in the public debate can also speak their voice freely?
- (e) What are parliaments doing to increase youth participation in politics? Have there been recent developments in this regard? What recent good practices are there to advance youth empowerment, including through education and employment?
- (f) How are parliaments taking ownership for their development, and what would help parliaments to strengthen their institution?